
„Planetariu patri prvni pricka" 
Originalni budovu 
digitalniho planetaria 
V Hradci Kralove navrhl 
architekt Karel Schmied. 
Inspiraci hiedal ve 
vesmi'ru. 
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HRADEC KRALOVi | Nove planetari
um \i Kralove zaujme navstevni-
ky na prvni pohled. Modemi stavba pn-
pomina letajici talif. „Od zacatku jsme 
meli jasno, ze objekt nebude vypadat 
jako klasicka stavba s kopuli," pfiblizu-
je zakladni myslenku hradecky archi
tekt Karel Schmied. 

Jak ma podle vds stavba pusobit na 
navstevniky? 
Urcite bych si pfal, aby se v prostorach 
planetaria navstevnici citili dobfe, a aby 
si odnesli nevsedni zazitky, ktere jim 
umozni dokonaly projek£ni system. Po-
kud se mi podafi k tomu pFispet, budu 
rad, ale nikomu nechci podsouvat svoje 
pfedsta% >. 

Jake jste zatim zaznamenal ohiasy 
na podobu stavby? 
\'esmes kladne, ale nebranim se ani dis-
kuzi s oponenty, protoze i oni maji pro 
autora vyznam a on se muze napnste vy-
varovat chyb. 

Jak vzniki napad, ze bude planetari
um predstavovat letajfci talfr, a kde 
jste cerpal inspiraci? 
Dobry napad neni vzdy zakladem dob-
reho feseni... V pripade planetaria k 
tomu vedla cesta pfes ujasnJni koncep-
tu zadani s byvalym feditelem hvezdar-
ny Frantiskem Hovorkou a jednim z 
otcu mySlenky zameru Karlem Zuba-
tym (odborny pracovnik hv^zddmy, 
pozn. red.). Az pote zacala vznikat za
kladni prostorova a provozni pfedsta-
va. Musim priznat, ze prvni skica vznik-
la pomeme rychle a uz z ni bylo vidfit, 
ze se bude jednat o ojedinSlou stavbu. 
Ano, inspirace byla Cerpana z oblasti 
vesmiru, ale rozhodne to nebylo tak, ze 
bych sedel pfed videem a sledoval 
Hvezdne valky. Zakladni tvar rotaCniho 
elipsoidu miize stejng tak vytvafet iluzi 
planety Mars nebo fyzikalniho modelu 
Zeme. Hmotove feseni bylo pomemg 
dost zasadne ovlivnSno rozhodnutim, 
ze projekdni sal bude stfedobodem dis-
pozice. Pak prislo pomemj dlouhe ob-
dobi, kdy jsme spolu s investorem a 
hlavni projektantkou firmy A K I A 
Zdenkou Otcenaskovou vizi pfetvafeli 
do stavebnich konstrukci a provozne 
dispozicniho schematu. Velkym rozhod
nutim bylo prizvani Vladimira Janaty z 
prazske fumy Excon, ktery navrhl static-
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ke feseni ocelove konstrukce tvofici 
obalku betonovemu tubusu se salem 
planetaria. Tato faze koncepce byla vel
kym dobrodruzstvim. A jak se zda, tak s 
dobrym koncem. 

Mel jste „v zaioze" i jine varianty? 
ftekl bych, ze ja i otec (ing.arch Karel 
Schmied starsi, pozn. red.), se kterym 
jsem na koncepci velmi lizce spolupra-
coval, jsme meli od zacatku jasno v 
tom, ze vizualni schopnost domu musi 
ctit jeho funkci. Tedy, ze objekt nebude 
vypadat jako klasicka stavba s kopuli, 
ale jiz samotny vzhled bude evokovat 
pfedstavu vesmiru nebo technologicky 
vyspeleho domu. Varianta byla, ale 
jsem rad, ze do realizace se dostal tento 
koncept. 

Co bylo z va$eho hiediska na projek-
tu nejnaroenejSf? 
Byla to cesta od zakladni vize k zapraco-
vani vSech stavebnich, konstruk£nich a 
technologickych pozadavku, ktere byly 
na stavbu kladeny. NavStivili jsme spo-
lecnS obdobna planetaria v Praze a Bme 
a sbirali zkusenosti v odbome literatufe. 
Tym spolupracovniku, zda se, pracoval 
dobfe a chtel bych jim touto cestou jeStS 
jednou podekovat, ze se na tuto strastipl-
nou cestu se mnou vydali. Pro mh jako 
autora bylo obtizne rozhodnuti ohledne 
materialu stfesni krytiny hlavni hmoty. 
Ponekud jsem se bal kvality provedeni 
plechove krytiny, takze v jednu chvili 
byla ve hfe i stfecha z kompozitove kon
strukce. Ta se ovsem pfedevsim z duvo-
du vysoke ceny a uzivatelskych vlast-
nosti ukazalajako nevhodna. Dnes jsem 
rad, ze jsem se k plechove stfese nechal 
pfesvgdcSit a vysledek je excelentni. 

tim je planetarium unikatnf? 
Urcite projekcnim systemem. Myslim 
si, ze V tomto ohledu nema hradecke di-
gitalni planetarium konkurenci v ramci 

Ceske republiky. Provozni feseni s insta-
laci exponatu v patfe a zpusob pohybu 
navStevniku ze salu, kdy se dv6 skupiny 
prakticky nepotkaji, je take originalni. 

Mate vztah k astronomii? 
Rad si poslechnu odborny vyklad panu 
z hvezdamy, ale pfestoze jsem roman-
tik, manzelku pri nocni obloze neoslnu-
j i . 

Jaky vztah ma novy objekt a puvod-
ni budova hvdzdarny z archltekto-
nick^ho hiediska? 
Stara budova hvezdamy je hodnotnou 
stavbou funkcionalisticke architektury. 
Zamerem bylo, aby nova budova vytvo-
nla s arealem hvgzdamy jeden celek pfe
devsim CO se tyka mefitka, ale aby pfi-
tom byla z hiediska estetiky pfinosem i 
pro budouci generace. Kontrast neni v 
architektufe na skodu, a to si myslim, ze 
se ukazalo jako spravna cesta. 

Jak problhala va$e spoluprace s ve-
denfm hvdzdarny? 
Diskuze s panem feditelem Hovorkou a 
Karlem Zubatym byla vzdy pfijemna. U 
nich to zacinalo. Samozfejm6 pak se pri-
dal cely tym spolupracovniku vCetng 
soucasneho feditele Miroslava Krejci-
ho. Nekdy jsem si myslel, ze to sbalim a 
odejdu, ale nikdy jsem to neudelal. 

Jste spokojeny stfm, jak stavba 
dopadia? 
Ano, dum poznavam (lismev). Ale ted 
vazne. Die meho nazoru po stavebni 
strance stavebni firma udfilala maxi
mum pro to, aby vse dobfe dopadlo. 
Stavba je zivy organismus a zdaleka ne 
vsechno Ize namalovat. Vzdy jsme v5ak 
nalezli spolecnou fee. Zdafila je i kon
cepce interieru. Do technologicke stran-
ky stavby, tedy promitaciho systemu a 
zav65eni promitaci polokoule, pfilis ne-
vidim. 

Kter6 sv6 navrhy i=adi'te nejvyse, a 
kde se na pomyslnem zebricku po-
hybuje planetarium? 
Urcite planetariu patfi prvni pn'cka. 
Myslim si, ze k praci na tak specifickem 
a sot'istikosanem projektti se za svou 
karieru architekt dostane malokdy. 

MAte v planu nijakou podobni zaji-
mavou stavbu? 
Jako herci fikaji, ze neni malych roll, 
tak V architektufe plati, ze neni malych 
zakazek. Jelikoz nepatfim k architek-
tum, ktefi by vyhledavali zakazky typu 
Aupark nebo jine perly dnesniho Hrad-
ce, tak se podilim na drobnSjsich ve-
cech. V soucasne dobe zahajujeme pra-
ce na druhe etape revitalizace showroo-
mu a servisu firmy, ktera je dealerem 
znacky Mercedes v Hradci Kralove. 
Zdafile se bShem lofiska povedla revita
lizace interieru v Kongresovem centru 
Aldis, dafi se naplftovat zam6r regulac-
niho planu v Podzamci za Duranem a 
dokonceno bylo i par rodinnych domu z 
pera naSeho atelieru. Radi projektujeme 
na horach, kde umime vytvofit stavby s 
vhodnym mSfitkem a atraktivni archi-
tekturou. 

Jaky je vii nazor na sou£asnou ar-
chitekturu v Hradci Krilov^ jako sa-
lonu republiky. Jake soufasn^ stav
by si nejvice v^^fte? 
Myslim, ze vedeni mesta a lidem, ktefi 
zde tvofi, se dafi zachovat tvaf mSsta v 
zeleni bez vyraznych chyb. Povedlo se 
zahajit revitalizaci Benesovy tfidy, 
vznikly nove parky a hfi§te, podafilo se 
dotahnout pesi zonu az na namSsti 28. 
fijna. Tesim se na vzhled Velkeho na
mSsti po rekonstrukci. Za nejvyraznejsi 
hradeckou stavbu z poslednich let pova-
zuji Studijni a vSdeckou knihovnu lido-
ve zvanou Emental, a to nejenom pro 
jeji architekturu, ale i pro jeji provozni 
feseni. 


